

VOLUME XII • NUMBER 1



CANADIAN JOURNAL OF PHILOSOPHY

PUBLISHED BY THE CANADIAN ASSOCIATION FOR PUBLISHING IN PHILOSOPHY

| | |
|---|-----|
| EVENTS AND THE ESSENTIALITY OF TIME | 1 |
| Lawrence Brian Lombard | |
| HARE, UNIVERSALIZABILITY, AND THE PROBLEM OF RELEVANT DESCRIPTIONS | 19 |
| Kenneth Alan Milkman | |
| ON THE NON-NECESSITY OF ORIGIN | 33 |
| M. S. Price | |
| THE LOCKEAN PROVISIO | 47 |
| Husain Sarkar | |
| UTILITARIANISM AND CHILDREN | 61 |
| D. S. Hutchinson | |
| RIGTERINK ON MENTAL DIVISION | 75 |
| Roland Puccetti | |
| THE PETITIO: ARISTOTLE'S FIVE WAYS | 77 |
| John Woods and Douglas Walton | |
| GOOD AND BAD | 101 |
| Robert W. Simpson | |
| VINDICATION, HUME, AND INDUCTION | 119 |
| Gary E. Jones | |
| SIDE CONSTRAINT MORALITY | 131 |
| Michael Neumann | |
| CAUSING YESTERDAY'S EFFECTS | 145 |
| Lynne Spellman | |
| AXIOLOGICAL FOUNDATIONALISM | 163 |
| Robert Audi | |
| THE HISTORIAN'S PRESUPPOSITION ON FEMINISM: A CASE STUDY | 185 |
| Louise Marcil-Lacoste | |
| CRITICAL NOTICE OF DONALD EVANS, <i>STRUGGLE AND FULFILLMENT</i> | 201 |
| C. G. Prado | |
| CRITICAL NOTICE OF SISSELA BOK, <i>LYING</i> | 217 |
| Michael Stack | |

March 1982

CANADIAN JOURNAL OF PHILOSOPHY

La Direction BRIAN F. CHELLAS, University of Alberta
JOHN KING-FARLOW, University of Alberta
KAI NIELSEN, University of Calgary
CALVIN G. NORMORE, Princeton University
STEVEN C. PATTEN, University of Lethbridge
FRANCIS JEFFRY PELLETIER, University of Alberta
WILLIAM W. ROZEBOOM, University of Alberta
LILA M. SPENCER, U. of Lethbridge, *Executive Secretary*
PETER PREUSS, University of Lethbridge, *Managing Editor*

Le **Canadian Journal of Philosophy** est publié par l'*Association Canadienne de Publications en Philosophie*. Cette revue tend à promouvoir au Canada la publication d'articles philosophiques de qualité supérieure rédigés en français ou en anglais. Les articles soumis sont évalués dans l'anonymat; les manuscrits des collègues albertins sont jugés à l'extérieur.

Les manuscrits, en double exemplaire, doivent être adressés à: Executive Secretary, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4. Ils devraient, de préférence, être dactylographiés à double interligne, y compris les citations et les notes en bas de page. Ces notes devraient d'autre part suivre la numérotation continue et être groupées sur des feuilles attachées à la fin du manuscrit. On acceptera les photocopies **nettes**. On retournera les manuscrits à l'expéditeur si ce dernier paie l'affranchissement par chèque, mandat, coupon-réponse, ou timbre canadien.

Les frais de l'abonnement pourront être versés à l'adresse suivante: Managing Editor, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4. Les tarifs d'abonnement pour un volume comprenant quatre publications s'établissent comme suit.

| | |
|--------------|----------------------------|
| Institutions | \$21.00 (\$23.00 étranger) |
| Individus | 15.00 |
| Etudiants | 10.00 |

On peut en outre obtenir les numéros séparément au coût de CN \$6.00

Toute correspondance touchant la publicité doit être envoyée au Managing Editor.

Les articles publiés dans ce **Journal** sont catalogués dans *The Philosophers' Index*, Bowling Green, Ohio, E-U., et le *Répertoire bibliographique de la philosophie*, Louvain, Belgique.

Courrier de deuxième classe — Enregistrement no. 2690.
©1982 Canadian Association for Publishing in Philosophy

Permission de reproduire automatiquement accordée.

La permission de reproduire des articles de chacun des numéros du **Canadian Journal of Philosophy**, par mode de photocopie, xerox, offset, etc. à des fins d'études et de recherches académiques (mais non en vue d'une réimpression ou de la vente au public) est accordée automatiquement sans qu'il soit besoin d'en faire une demande préalable, compte tenu des conditions financières suivantes:

0-5 copies: aucun frais; 6-20 copies: ½ cent par page du **C.J.P.**,
copies additionnelles: ¼ cent par page du **C.J.P.**

Les frais doivent être payés à l'adresse suivante: Managing Editor, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4. On doit indiquer l'auteur et le titre de l'article reproduit, ainsi que le nombre de copies. La moitié des recettes supérieures à \$10.00 pour chaque articles seront envoyées à l'auteur. Cette permission s'applique rétroactivement à partir du 1 numéro du premier volume du **C.J.P.**

ISSN 0045-5091

CANADIAN JOURNAL OF PHILOSOPHY

Editors

BRIAN F. CHELLAS, University of Calgary
JOHN KING-FARLOW, University of Alberta
KAI NIELSEN, University of Calgary
CALVIN G. NORMORE, Princeton University
STEVEN C. PATTEN, University of Lethbridge
FRANCIS JEFFRY PELLETIER, University of Alberta
WILLIAM W. ROZEBOOM, University of Alberta
LILA M. SPENCER, U. of Lethbridge, *Executive Secretary*
PETER PREUSS, University of Lethbridge, *Managing Editor*

The **Canadian Journal of Philosophy** is published by the *Canadian Association for Publishing in Philosophy*. Its purpose is the publication in Canada of philosophical work of high quality, in English or in French, and in any field of philosophy. All submissions are given "blind" editorial review; those of department colleagues are externally refereed.

Manuscripts should be sent in triplicate to: Executive Secretary, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4. It is preferred that manuscripts be typed double-spaced, including quotes and footnotes. Footnotes should be numbered consecutively and assembled on separate pages at the end of the manuscript. *Clear and legible* photocopies are acceptable. Manuscripts will not be returned unless return postage is prepaid by cheque, money-order, reply coupons, or Canadian stamps.

Subscriptions should be sent to: Managing Editor, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4. The subscription for a volume of four issues is as follows:

| | |
|---------------|--------------------------------|
| Institutions | \$21.00 (\$23.00 non-Canadian) |
| Individuals | 15.00 |
| Students | 10.00 |
| Single issues | 6.00 each |

The **C.J.P.** is published quarterly, in March, June, September and December.

Advertising correspondence should be sent to the Managing Editor.

The articles in this **Journal** are indexed in *The Philosophers' Index*, Bowling Green, Ohio, U.S.A., and the *Répertoire bibliographique de la philosophie*, Louvain, Belgium.

Second class mail registration number 2690.

©1982 Canadian Association for Publishing in Philosophy.

Automatic Permission to Reproduce.

Permission to reproduce parts of individual numbers of **Canadian Journal of Philosophy** by photocopy, xerox, offset, etc., for scholarly and academic purposes (but not for republishing by printing nor for sale to the public) is automatically granted without prior permission being secured at the following fixed rates:

0-5 copies, no charge; 6-20 copies, 4 cents each per page of **C.J.P.**
additional copies, 2 cents each per page of **C.J.P.**

Remuneration is to be paid to the Managing Editor, **C.J.P.**, Department of Philosophy, The University of Lethbridge, Lethbridge, Alberta, Canada T1K 3M4, stating title and author of the article and number of copies. Proceeds above \$10.00 from any one article will be shared equally with the author. This announcement applies retroactively to volume I, number 1.

ISSN 0045-5091



RESEARCH GRANTS PROGRAM

Revisions to the Research Time Stipend to include independent scholars

The Social Sciences and Humanities Research Council of Canada wishes to announce that as of May 15, 1982 (the next deadline for the receipt of research grant applications), the guidelines governing the provision of a research time stipend within the framework of the Research Grants Program, will be extended to include all scholars in the Canadian research community, whether or not they hold a full-time teaching position in a post-secondary institution. For those scholars who were not previously eligible to apply for a research time stipend, the provisions outlined in the Research Time Stipend guidelines in the 1981 Guide for Applicants will apply, subject to the following modifications:

1. Two categories of research time award will be available to research grants applicants who do not hold a full-time teaching position at a post-secondary teaching institution. The established maximum amounts of these awards are \$21,400 and \$35,000 per annum. The latter category is reserved for senior scholars who have already demonstrated a substantial commitment to the Canadian research community through significant contributions to scholarship.
2. The total maximum amount of research time which may be claimed by these applicants will be twelve months in any three-year period. Subject to this limit, there will be no restriction on the amount of time which may be taken in any one year.
3. Employed scholars and those who become employed during the tenure of a grant will be required to furnish evidence that their employers have agreed to release them for the period of time proposed. They must also demonstrate that their proposed research is not directly related to their employment and that it will not interfere with their normal duties.
4. All research proposals which include a stipend request are evaluated by the assessors and Council adjudication committees according to the usual assessment criteria of the Research Grants Program. In addition, the assessors and committees will be asked to recommend to Council both the appropriate stipend category for each applicant and the exact amount of research time that should be allowed. Recommendations will be based on the qualifications of the applicant and the particular needs of the project for which support has been requested.

The Research Time Stipend guidelines as outlined in the 1981 Guide for Applicants will continue to apply to all scholars who hold full-time teaching positions in universities and other post-secondary institutions. Current Council regulations with respect to the eligibility of applicants and of research projects will also continue to be applied in all cases.

For further information, please contact:

Research Grants Division
Social Sciences and Humanities
Research Council of Canada
P.O. Box 1610
Ottawa, Ont. K1P 6G4

February 1982

PROGRAMME DES SUBVENTIONS DE RECHERCHE

Allocation de dégageement pour la recherche offerte aussi aux chercheurs autonomes

Le Conseil de recherches en sciences humaines offre normalement une allocation de dégageement pour la recherche dans le cadre des subventions de recherche. Il désire annoncer par la présente qu'à compter du 15 mai 1982 (la prochaine date limite pour les demandes de subventions), il élargira l'offre de cette allocation à toute la communauté des chercheurs canadiens, qu'ils soient ou non affectés à une tâche d'enseignement post-secondaire à plein temps. Les directives contenues dans le Guide des candidats 1981 concernant cette allocation s'appliqueront donc dorénavant à ceux qui jusqu'ici n'étaient pas admissibles, parce que non universitaires. Les modifications suivantes devront cependant être retenues, dans leur cas.

1. Pour les chercheurs autonomes (non affectés à l'enseignement post-secondaire à plein temps) il y aura deux catégories d'allocation, allant respectivement à un maximum de \$21 400 et de \$35 000. Cette deuxième catégorie sera réservée à des chercheurs chevronnés qui se seront déjà révélés profondément engagés dans la communauté des chercheurs canadiens et qui auront déjà fourni une importante contribution à la connaissance et à l'érudition.
2. Les candidats sollicitant une allocation pourront compter sur un maximum de douze mois sur trois ans, sans limite particulière de temps sur chaque année.
3. Les chercheurs qui détiennent un emploi, ou en obtiennent un pendant la validité de leur subvention de recherche, doivent démontrer que leur employeur consent à les libérer pour la période de temps correspondant à l'allocation demandée. Ils doivent aussi démontrer que leur projet de recherche n'est pas directement relié à leur emploi et qu'il n'y aura pas conflit avec leurs tâches normales.
4. Tous les projets de recherche qui comportent une allocation de dégageement sont soumis à l'évaluation des pairs et aux comités d'adjudication du Conseil, selon les critères normaux du programme de subventions de recherche. De plus, ces deux instances d'appréciation devront aviser le Conseil tant sur la catégorie d'allocation que sur le montant précis auquel le Conseil devrait s'engager. Une telle recommandation devra reposer sur la compétence du chercheur et sur les besoins particuliers du projet soumis.

Il est à remarquer que le Guide des candidats 1981 continue à fournir les directives régulières en ce qui concerne l'allocation de dégageement offerte aux chercheurs qui enseignent à plein temps dans les universités ou autres institutions post-secondaires. Les règlements actuels qui gouvernent l'admissibilité des candidats et des projets de recherche demeurent inchangés.

Pour tout renseignement supplémentaire, on doit s'adresser à

La Division des subventions de recherche
Conseil de recherches en sciences humaines
C.P. 1610
Ottawa, Ont. K1P 6G4

Février 1982

VOLUME XII • NUMBER 1



CANADIAN JOURNAL OF PHILOSOPHY

PUBLISHED BY THE CANADIAN ASSOCIATION FOR PUBLISHING IN PHILOSOPHY

| | |
|---|-----|
| EVENTS AND THE ESSENTIALITY OF TIME | 1 |
| Lawrence Brian Lombard | |
| HARE, UNIVERSALIZABILITY, AND THE PROBLEM OF RELEVANT DESCRIPTIONS | 19 |
| Kenneth Alan Milkman | |
| ON THE NON-NECESSITY OF ORIGIN | 33 |
| M. S. Price | |
| THE LOCKEAN PROVISIO | 47 |
| Husain Sarkar | |
| UTILITARIANISM AND CHILDREN | 61 |
| D. S. Hutchinson | |
| RIGTERINK ON MENTAL DIVISION | 75 |
| Roland Puccetti | |
| THE PETITIO: ARISTOTLE'S FIVE WAYS | 77 |
| John Woods and Douglas Walton | |
| GOOD AND BAD | 101 |
| Robert W. Simpson | |
| VINDICATION, HUME, AND INDUCTION | 119 |
| Gary E. Jones | |
| SIDE CONSTRAINT MORALITY | 131 |
| Michael Neumann | |
| CAUSING YESTERDAY'S EFFECTS | 145 |
| Lynne Spellman | |
| AXIOLOGICAL FOUNDATIONALISM | 163 |
| Robert Audi | |
| THE HISTORIAN'S PRESUPPOSITION ON FEMINISM: A CASE STUDY | 185 |
| Louise Marciel-Lacoste | |
| CRITICAL NOTICE OF DONALD EVANS, <i>STRUGGLE AND FULFILLMENT</i> | 201 |
| C. G. Prado | |
| CRITICAL NOTICE OF SISSELA BOK, <i>LYING</i> | 217 |
| Michael Stack | |

March 1982